
תיאום ציפיות

כל עכבה...

כל השנים הקפיד יצחק להדליק את נרות החנוכה מיד 
בצאת הכוכבים, בלי להתעכב כלל, כדי לצאת ידי חובת 
כל השיטות. הוא הדליק נרות בשמחה ובהתלהבות ובלי 

שום לחץ מתוך שירים וריקודים, 
אבל תמיד תכנן הכול כך שכל 
בני הבית היו מוכנים בזמן. גם 
בשנים שבהן היו להם אילוצים 
כאלה ואחרים, יצחק תמיד מסר 
נפשו על ההדלקה בזמן, וברוך 

ה' עלתה בידו.

של  הראשון  בלילה  השנה 
חנוכה היה צריך יצחק לנסוע 
לביתו ממקום אחר בעיר. הוא 
שבוודאי  כך  הזמן  את  תכנן 
יגיע בזמן. אם לאוטובוס לוקח 
עשרים דקות יצחק לקח לעצמו 
ארבעים  ויצא  ביטחון  מרווח 

דקות לפני הזמן.

פקק  עקב  לבו,  למגינת 
ארוך מאוד, האוטובוס התעכב 
הפקקים  דקות.  בארבעים 
על  גם  פסחו  לא  הכבדים 
הדרך לביתו וגם הנסיעה עצמה 

התארכה מאוד, ונסיעה של עשרים 
דקות ארכה ליצחק המתוסכל כמעט שעה וחצי!

הדקות נקפו והוא עומד בתחנה כאשר אין שום 
דבר שהוא יכול לעשות, ולבו החל מייסר אותו: "מה 
אעשה? אף פעם לא קרה לי כדבר הזה..." עננה כבדה 
אפפה אותו, והוא החל לדבר עם קונו. יצחק הודה לה' 
על כל השנים שבהן זכה להדליק בזמן, והודה לה' על 

כך שגם השנה הוא מבחינתו בחר נכון ויצא זמן רב 
לפני צאת הכוכבים בזמן ששיער שבוודאי יגיע בזמן. 
הוא מבחינתו עשה כל שביכולתו. זו דרך שהוא עושה 
באופן קבוע והוא מעולם לא נתקל בעיכוב בסדר גודל 

כזה ואפילו לא קרוב לכך.

במה מדליקין?

יצחק הבין שאם יגיע לביתו 
כאשר הוא במצב רוח מדוכדך 
– זה ישפיע על כל בני הבית, ועל 
כל האווירה של ההדלקה שהם 
מחכים לה כל השנה כולה. לכן 
התבונן יצחק וערך חשבון בלבו: 
"איזה מסר בורא עולם רוצה 
למסור לי? עשיתי כול שביכולתי, 
השתדלתי, התפללתי. מה ה' 
רוצה לרמז לי? אני עוד צריך 
להתפלל שה' יאיר את עיני מה 
אני צריך לתקן. אבל מה הבורא 
רוצה ממני עכשיו? האם הוא 
רוצה שאגיע לביתי שבור? וכי 
לא די בכך שאיני מדליק בזמן 
את  אדליק  עוד  שלי,  הרגיל 

הנרות בעצבות חלילה?

יצחק הבין שעם כל הרצון 
הטוב שלו להדליק בזמן, כנראה 
ה' רוצה ממנו עבודה אחרת, ה' רוצה ממנו לעבוד 
את ה' בהלהבות גם אם לא הכול הולך לפי התכנונים 
שלו. ואכן את כל הנסיעה הארוכה ניצל יצחק לתפילות 
חמות לזכות לאור החנוכה, ולהיות באותה שמחה 

והתלהבות כמו בכל שנה ושנה.

כאשר הגיע לביתו – לא הרגישו בני הבית בכלום. 

אדרבא, השמחה וההתלהבות היו הרבה יותר מבכל 
שנה. ההדלקה באה מתוך תפילות רבות יותר מבכל 
שנה, והשמחה הרקיעה שחקים. יצחק עשה את רצון 

ה' גם כאשר זה התנגש עם הרצון והציפייה שלו.

תכין את עצמך לעבודה

כי אדם חייב לדעת: אתה מצפה לעבוד את ה' בדרך 
שבה אתה מבין, ובתנאים שנראים לך מושלמים, אבל 
ה' רוצה שתעבוד אותו בדרך שהוא יתברך רוצה – וזו 

עבודת ה' המושלמת שלך!

אם תצפה שהכול ילך לך כמו שאתה רוצה, צפויות 
לך אכזבות קשות ותסכולים, ואתה לא תוכל לעבוד 
את ה' כראוי. עבודת ה' אמתית היא רק כאשר האדם 
מכין את עצמו לעבוד את ה' בדיוק בתנאים שייתן לו 
בורא עולם, בדיוק בקשיים ובניסיונות ובהפתעות של 

החיים – וזו בדיוק האמונה!

איך נעשים יעקב אבינו

יעקב אבינו ישב ארבע עשרה שנה רצופות בישיבה 
ולמד תורה. כבר לפני כן הוא היה "יושב אוהלים", ועשה 
שנים רבות באוהלה של תורה. הוא ידע מה זה נקרא 

לעבוד את ה' באופן נקי ובלי הפרעות.

בדרך הזו הוא היה יכול לצאת צדיק גדול כמו שם ועבר 
וכמו נח, אבל הוא לא היה יכול להיות אחד מאבותינו 
הקדושים. כי בשביל להיות אחד מהאבות וכל שכן 
להיות השלם שבאבות – הוא היה חייב לעבור ניסיונות 
לא פשוטים ולעבוד את ה' בתנאים הקשים ביותר, ולכן 

האדמה רעדה תחת רגליו.

הוא נאלץ לברוח לחרן בחוסר כול תחת איום על 
החיים שלו, ולחיות עם אדם רשע ורמאי בעבודת פרך 
במשך עשרים שנה, ובתנאים האלה להקים בית ולחנך 

ילדים לתורה לקדושה וליראת שמים.
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כי אדם חייב 
לדעת: אתה 
מצפה לעבוד 
את ה' בדרך 

שבה אתה מבין, 
ובתנאים שנראים 

לך מושלמים, 
אבל ה' רוצה 

שתעבוד אותו 
בדרך שהוא 

יתברך רוצה – 
וזו עבודת ה' 

המושלמת שלך!
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שאלות מקו ההלכה
אני רוצה לעשות בדיקה למזוזות, האם יש בעיה 

לעקור מזוזה מה עלי לעשות ?

יש חיוב לבדוק מזוזות פעמיים בשבע שנים, דהיינו 
כל שלש וחצי שנים. שלחן ערוך יורה דעה )סימן רצ”א סעיף 

א’(. וטוב להנהיג לבדוק את המזוזות מידי שנה 
בחודש אלול. יחוה דעת )חלק א’ סימן מ”ט( ולכן 

אם רוצה לעקור מזוזה לצורך בדיקה 
מותר ואף צריך לעשות כן.

האם צריך לברך על המזוזה 

אותה  קובע  אני  כאשר 

חזרה לאחר הבדיקה, ומה 

הדין אם עקרתי את המזוזה 

כדי להחליף בית?

כאשר החזיר את המזוזה מבדיקה כאשר 
קובע את המזוזה בביתו צריך לחזור ולברך שוב, 

כי כאשר עקר את המזוזה לצורך בדיקה לא ידע האם 
המזוזה כשרה ושמא יצטרך להחליפה, ולכן כאשר קובע 
אותה שוב צריך לברך כי זה נחשב לקביעה חדשה. 
אמנם אם עקר את המזוזה רק כדי להחליף בית אין 
צריך לברך שוב כאשר קובע את המזוזה. ילקוט יוסף 

)שובע שמחות א’ עמ’ תרכ”ב(.

האם  אישה אחרי לידה צריכה לומר ברכת הגומל 

ואם כן עד מתי זה אפשרי? וגם האם היא צריכה 

לומר זאת מול עשרה גברים ?

נהגו שאשה אחרי לידה מברכת ברכת הגומל, 
ומברכת בפני עשרה גברים. יחוה דעת )חלק ד’ סימן 
ט”ו(. ונהגו שמברכת בליל המילה בזמן שעושים 
את הלימוד של ברית יצחק, ויש הנוהגות 

לברך בסעודת הברית. 

אם בירכתי על לחם ולא היה 

משקה על השולחן, ואני מוסיף 

משקה על השולחן אני צריך 

לברך עם המשקה?

ברכת המוציא פוטרת גם את כל המשקים 
שישתה תוך כדי הסעודה, ואין צורך שהמשקים יהיו 
על השולחן בזמן ברכת המוציא. שלחן ערוך )סימן קע”ד 
סעיף ז’(. אבל אם רוצה לשתות יין אין ברכת המוציא 

פוטרת את היין וצריך לברך עליו. )שם סעיף א’(.

האם אפשר לנקות את השיש בסמרטוט של 

מטבח בשבת, השיש מתלכלך וחייב לנקות 

אותו איך עושים זאת? 

אסור לנקות את השיש עם סמרטוט שמא יסחוט 

אותו. שלחן ערוך )סימן ש"כ סעיף י"ז(. ואפשר לנקות את 
השיש ולגרוף את המים עם מגב מיוחד מגומי, והוא 
הדין לגבי שטיפת רצפה אחר הארוחה שמותר לשפוך 
מים ולגרוף במגב ללא סמרטוט במקום שיש צורך גדול 
ונתלכלכה הריצפה. שמירת שבת כהלכתה )פרק כ"ג סעיף ו'(.

האם כשיוצאים מהשירותים צריך ליטול ידיים 

עם כלי?

מעיקר הדין מספיק ליטול פעם אחת את הידיים 
וגם אין צריך ליטול דווקא עם כלי, ואפשר ליטול ידיים 
מהברז. ילקוט יוסף )סימן ו' אות ב'( יש לציין שכל זה דווקא 
ביציאה מהשירותים אבל בנטילה שנוטל בבוקר בקומו 
משנתו או בנטילה של סעודה, יש ליטול ג' פעמים 

לסירוגין בכלי.

האם מותר להשתמש במגבונים בשבת?

מותר להשתמש במגבונים לחים בשבת, אלא שיש 
להיזהר לנגב בנחת ולא לדחוק את המגבונים בחזקה. 

חזון עובדיה )שבת ד’ עמ’ קמח(.

ממתי צריך לספור 6 שעות מבשרי לחלבי? האם 

מברכה אחרונה או משעה שסיים את הארוחה?

יש למנות משעה שסיים לאכול את הבשר, אף אם 
בירך ברכת המזון אחרי זמן רב. שלחן ערוך )יורה דעה 

סימן פ”ט סעיף א’(.
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הפרשה לאורו של

הנחל נובע
העצמאות של אוקראינה

מקור השראה העוצמתית ביותר היא מפרשיות 
השבוע, שם הש"י טמן את העצות את האור את 
הנחמה לכל אחד מאיתנו בכל מדריגה שהוא. על זה 
אמרו חז"ל "מעשה אבות סימן לבנים" ועוד הרבה יותר 
מסימן... ויחי יעקב..... פרשה סתומה.... ע"ש שנסתמו 
עיניהם של ישראל מצרת השעבוד.... עם ישראל יורדים 
והופכים מבני מלכים ממצב שקוים בהם "ונברכו בך 
כל משפחות האדמה". בני משפחת אברהם אבינו 

שכל בריות העולם חפצים להיות 
עבדיו, מאשר להיות מלכים 
גלות,  של  למצב  בלעדיו... 
מצב הכי נחות שיכול להיות... 
של תחילת השעבוד.... שאינם 

נמצאים על אדמתם.....

ואף על פי כן דווקא אז נאמר 
ביעקב אבינו "ויחי יעקב"! דווקא 
אז הם חיי את החיים, חז"ל 
הוא  אז  שדווקא  לנו  מגלים 

חיי את החיים הכי שלווים. בשונה 
משאר החיים שאז אמר לפרעה "ימי מגורי מעט 

ורעים", 

והפלא המוזר האיך יכול להיות שרק אז הוא הגיע 
לשמחתו.... אלא שבתשובה לשאלה זו יש בה עצה 
ושכל נפלא שיכול לעזור לכל אחד מאתנו בכל מצב 
שהוא. הרי כל אחד מאיתנו מתמודד עם מצבים של 

מיצר, לחץ, הן במובן הגשמי, והן במובן הרוחני כמו חוסר 
חיות וחשק בעבודת ה' כל אחד לפי אופיו ומדריגתו... 
והרי כבר ידוע של הגלויות הן הכלליות והן הפרטיות 
מכונים כולם בשם מצרים... מובן מזה שאם נגלה 
את סוד השמחה שהייתה ליעקב אבינו אז, כל חיינו 

יתהפכו מקצה לקצה....

מגלה מוהרנ"ת שסוד השמחה של יעקב אבינו 
בניה על הסוד ש"עיקר השלימות של מידת השמחה 
היא דווקא על ידי יגון ואנחה". והביאור לענינינו הוא: 
במחשבה פשוטה שמחה היא ההיפך 
הגמור מעצבות יגון ואנחה, ולכך 
בשביל להיות במצב של שמחה 
צריך שהאדם יתרחק כמה שיותר 
מכל סוגי מחשבות ומצבים של 

עצבות ויגון...

אולם האמת העמוקה יותר הוא 
כשאדם יכול לרדת לעומק מצב 
החוסר, לרדת לעצם גלות מצרים 
יחד עם כל מצב הגלות שנכלל 
בזה... ואפילו בתוך מחשבות כאלה 
ומצבי גלות כאלה למשוך את עצמו לשמחה.... כזה 
היה יעקב אבינו כשירד למצרים... ולכך דווקא שם 

הגיע לשלימות השמחה.

ובשביל להתחבר לשכל הנפלא הזה: נקדים משל 
בדבר שקורה עכשיו בין אומות העולם...אינו דומה 
אוקראינה שחוגגת ושמחה ביום עצמאותה כל עוד 

שיודעת שרוסיה ביום מן הימים תכבוש אותה או תציק 
לה וכדו'. לבין עכשיו באוקראינה שהיא כבר נמצאת 
תחת התקפה גדולה ומצב גרוע, אבל יחד עם זאת 
מתחזקת אצלה הידיעה יותר ויותר שהיא תצא ממצב 

המלחמה במצב הרבה יותר חזקה ועוצמתית....

אותו שכל יש אצל כל אחד מאיתנו... כל אחד מאיתנו 
בכל מצב קשה שהוא מתמודד שיהיה.... השכל שיכול 
לחיות אותו דווקא שם, זה שהרי וודאי בסוף, הכל יבוא 
ויתוקן על הצד היותר טוב ויהיה מושלם הן מבחינה 
רוחנית והן מבחינה גשמית... ואדרבה זה שעכשיו הוא 
נמצא במצב של קטנות וניסיון, זה מראה שהוא יותר 
קורב לשלימות מאשר אם עדיין לא היה מתחיל לעבור 
את אותו ניסיון. ובעומק יותר. כל קושי שעובר על כל 
אחד מאיתנו... הוא מדוד ומכוון ומדויק... והכל בשביל 
לגלות את האמונה התמימה בהש"י דווקא באותם 
מצבים.וזה הסיבה של גלות מצרים בכלל וכל הגלויות 
של כל אחד מאיתנו בפרט... ולכך כשהאדם נמצא 
במצב של קושי זה ההוכחה הכי גדולה שהוא קרוב 
לתיקן השלם הפרטי שלו.... ואם כן אין דבר יותר משמח 
מזה... כי הרי מצה של שלימות מורה שלא יהיה שום 
איום ושום אויב היינו שום דבר שיגרום איך שהוא יגון 
ועצבות...ולכך אם כל אחד מאיתנו לזכור מדיבורים 
פשוטים ונפלאים אלו בכל מצב... זה יתן לנו את הכוח, 
לא רק לשרוד את אותם מצבים... אלא דווקא באותם 
מצבים להתגבר להיכנס לשמחה שלימה שייכת לסוף 
התהליך למצב של הגאולה )ליקוטי הלכות ברכת 

הריח והודאה ה"ה(.

שסוד השמחה 
של יעקב אבינו 
היא דווקא על 
ידי יגון ואנחה
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רגע אחד של מנוחה, מהמפגש עם עשיו שבו הוא 
עומד בפני איום קיומי ומפסיד חלק עצום מרכושו, 
הוא עובר למעשה דינה, וממעשה דינה הוא מתבשר 
שאימו שכל כך התגעגע אליה נפטרה עוד לפני 

שהספיקה לראות אותו ואת צאצאיו.

הוא מתקדם לכיוון הבית ואז אשתו האהובה 
שבשבילה עבד שבע שנים נפטרה. משם למעשה 
ראובן, ועד לשבר הגדול של אבדן בנו אהובו, יוסף 
הצדיק. עשרים שנה הוא מתאבל, עשרים שנה לא 
שורה עליו רוח הקודש. הוא נשבר לרסיסים וממשיך 

לעבוד את ה' באמונה שלימה ובלי שום הרהור...

אחרי חיים כאלה קשים הוא מגיע למקום הטמא 
ביותר, ארץ מצריים, מתוך ידיעה שהוא יורד לגלות 
ארוכה – ודווקא שם הוא חי את שבע עשרה השנים 
הטובות של חייו. "ויחי יעקב" – הוא מתאחד עם 
בנו, יש לו עשירות, משפחה ענפה סביבו, יש לו 
בית מדרש ואוטונמיה מלאה לנהל חיי תורה ויראה.

השלווה באה רק בסוף

זה ממש מזכיר לי את המשפט של רבי נתן שאמר 
בסוף ימיו: "מדוע בסוף ימי הלך לי כסדר? כי כל 
חיי הרביתי להתפלל!" רבי נתן מברסלב שכל ימיו 
ידע מלחמות ורדיפות, שכל ימיו מסר נפשו בתנאים 
לא תנאים – רק כאשר הגיע לימי הזקנה, היה פנוי 
לעבוד את ה' כרצונו. כל ימי חייו הוא רצה וקיווה 
להגיע לזה, אבל הוא ידע את הסוד שלצדיקים אין 
מנוחה בעולם הזה. "ביקש יעקב לישב בשלווה, 

קפץ עליו רוגזו של יוסף".

יעקב לא רצה לשבת על חוף הים ולשתות כוס יין. 
השלווה של יעקב אבינו היא לקום בחצות וללמוד 
תורה ולהתפלל יומם ולילה, ובכל זאת ה' רוצה 
עבודה אחרת. ה' רוצה מהצדיק, ולמעשה זו דרישה 
מכל אחד ואחד מאיתנו – לעבוד את ה' עם הקשיים 
בפרנסה, עם הקשיים עם הילדים, עם הכאבים 

בגוף ובנפש.

לפעמים צריכים "לוותר" על עבודת ה', להפסיק 
את ההתבודדות, או לעצור את הלימוד כדי לעזור 
בבית, כדי ללמוד עם הילדים, כדי לקחת את 
המשפחה לנופש, כדי לקחת את האוטו למוסך, 
כדי לעזור לחבר, לשמח חתן וכלה ועוד. כל מה 
שאתה עושה בחיים זה רצון ה' ואתה צריך לעבוד 
את ה' בכל מקום ובכל מצב כמו שה' רוצה ולא 

תמיד כמו שאתה מתכנן.

לכן צריכים לתאם ציפיות. לא להפסיק לרצות 
ולשאוף לעשות את הדברים בשלימות, לא להפסיק 
לרצות לעבוד את ה' יומם ולילה, אבל מצד שני 
לדעת להיכנע לרצון ה', ולעבוד את ה' בתנאים 

שהוא יתברך רוצה!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך

אוד מוצל מאש

באחד הימים בזמן התבודדותו הבחין הנער כי רופא המחנה, אשר הינו 
יהודי, צופה בו ולא מבין לפשר העניין, מה הוא רוצה ממנו? ומדוע התבונן 

עמוקות בנער?

מסעותיו של רבי יצחק גלבך

בזמן מלחמת העולם השנייה ישיבות שלמות מצאו 
עצמן נודדות מעיר לעיר ובורחים ממלתעות חיות 

הטרף הנאצית.

כמו כולם גם תלמידי ישיבת קמניץ החלו במסע 
הנדודים לברוח כמה שיותר רחוק אך נפלו הישר לידיהם 

של הרוסים שמיהרו לעלות אותם על 
רכבות שלמות ושלחו אותם אל 
ארץ הגזירה- סיביר אשר ממנה 

חזרו רק יחידים.

 רבי יצחק גלבך היה נער צעיר 
חבריו  עם  יחד  נמלט  כאשר 
תלמידי ישיבת קמניץ בראשות 
הגאון ר' ברוך בער לייבוביץ זצ"ל 

מוילנא.

חמש שנות גלות נפסקו על 
יצחק הנער באותו מקום נוראי. 
מיד כשהגיע בזזו ממנו את כל 
האישיים  חפציו  הדל,  רכושו 
אותם שמר מכל משמר, אך 
יותר מכל הכאיבה לו הפרידה מן 
התפילין אותן רכש מאותו סופר 
ירא שמים, שכתב את פרשיותיו 

של החפץ חיים.

זמנים קשים עברו על יצחק, היה עליו לעבוד 
עבודות פרך מיגעות בכפור נוראי וכל זה רק כדי 

לזכות לחתיכת לחם זעומה כדי לא למות ברעב.

בחג הפסח נאלץ לאכול פרוסות לחם מפויחות שלא 
היו ראויות למאכל כלב.

ולמרות כל הקשיים לא נשבר יצחק וכל זה בזכות 
ספרי רבינו הקדוש רבי נחמן מברסלב זיע"א אליהם 
התוודע כאשר היה נער צעיר , מתוכם למד על מעלת 
ההתבודדות וכך היה מקיים את עצת רבינו, מידי יום היה 
מסתתר בפינה ושופך ליבו לפני בוראו, מבקש ומתפלל 
לישועה קרובה, לאחר מכן היה מתעודד ומתמלא 

אמונה עזה בבוראו, קם על רגליו וממשיך לחיות.

באחד הימים בזמן התבודדותו הבחין הנער כי רופא 
המחנה, אשר הינו יהודי, צופה בו ולא מבין לפשר העניין, 
לשאלתו הסביר לו יצחק את עניין מעלת ההתבודדות 
וכן לימד אותו לומר שמע ישראל, הרופא שהיה רחוק 

מכל סממן יהודי התרגש מאוד ומאז החשיבו כרבו.

העבודה הקשה והמפרכת בקור המקפיא גרמו 
לקריסתו של יצחק עד שנפל על רצפת הקרח הקפואה 
ולאט החל מאבד את הכרתו, בעוד דקות יחזיר את 
נשמתו לבוראו, וליבו מתחנן שיזכה להיקבר כיהודי 
בארץ ישראל, העוברים ושבים רק הביטו ברחמים 
בנער השרוע על הקרח הקפוא ולא יכול לעשות דבר 
להצילו. השמועה על עילפונו הגיע את רופא המחנה, 
אשר מיהר אל הנער אהובו והחל 

מבצע בו פעולות ריפוי.

חיש מהר דאג להעבירו לבית 
חולים הסיבירי שם קיבל טיפול 
והחל מתאושש ועומד על רגליו.

השנייה  העולם  מלחמת 
על  התבשר  ויצחק  נגמרה 
שחרורו, כאשר נשאל לאן יחפוץ 
להגיע , ביקש לנסוע אל עיירה 
בקרבת העיר אומן. עייף וחלש 
מוצא את עצמו ר' יצחק שניצול 
ממוות בטוח, בשערי המחנה, 
כשבכיסו אוכל שאמור להספיק 
לימים ספורים וכרטיס נסיעה 
ברכבת לאוקראינה, תלאות 
רבות עבר בנסיעתו, אך ראה 
על כל צעד ושעל את רחמי ה' 

שאינם כלים.

 כאשר הגיע הרכבת למוסקבה, ירד ממנה, ולא 
ידע לאן ימשיך בדרכו, הוא פגש ביהודי שהראה לו את 
הדרך אל ביתו של ר' נתן בנו של ר' אברהם שטרנהרץ 
זצ"ל, שקיבל אותו בשמחה גדולה , ודאג לו לאוכל ומים, 
והגיש לפניו מכל אשר בביתו, אפילו את המיטה שלו 
נתן עבורו והוא עצמו ישן על הרצפה. משם המשיך ר' 
יצחק אל אומן- לציונו של רבי נחמן – פסגת שאיפותיו, 
בדרכו לשם התברר לו שכל בני ביתו ומשפחתו נפלו 
בידי הנאצים יימח שמם ורק הוא, למרות כל המסעות 

והקשיים שעבר ניצל מהגורל האיום.

בצל קברו של הרבי הקדוש שאליו נקשרה נפשו, 
הוא זוכה לקיים חיים יהודיים במסירות נפש תחת אפם 

של הק.ג.ב. עד עלייתו לארץ ישראל.

אותם רשעים שחרצו את דינו לסיביר לא תיארו 
לעצמם לאיזה אושר ההשגחה העליונה מובילה אותו, 
גם ניצל מחיית הטרף הנאצית וגם זכה לעלות לארץ 

ישראל.
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הרב יהושע שרבאני זצ"ל: נולד בשנת תרל"ח בעיר בגדד 
שבעירק. בצעירותו למד תורה בבית-מדרש בית-זילכא יחד 

עם חכמי ורבני בבל. 

עלה לארץ ישראל בשנת תר"ס לאחר נישואיו והתיישב 
בירושלים, שם למד בישיבת המקובלים 'רחובות הנהר'. 

נהג לעסוק בתורת הקבלה ולחיות חיים של קדושה, 
בפרישות וסיגופים ובתעניות כדי לזכך את נפשו. עפ"י עדות 
הרה"ג בן ציון אבא שאול זצ"ל )שהיה בעל נכדתו(, למד רבנו 
בישיבת ת"ח שהיו לומדים ברציפות ממוצאי שבת עד ערב 

שבת שאחריו, ורק אז היו חוזרים לבתיהם לכבוד השבת. 

לאחר מספר שנים ייסד יחד עם הרה"ג יעקב חיים סופר 
זצ"ל )'כף החיים'( והרה"ג יחזקאל עזרא הלוי זצ"ל את ישיבת 

"שושנים לדוד". כיהן כרב בשכונת בקעה בירושלים. 

בימי השובבי"ם היה מתענה תענית הפסקה )דהיינו ממוצאי 
שבת עד ליום שישי לאחר מכן(. ידוע בקרב גדולי ירושלים 
בכח תפילותיו וברכותיו. נהג להתפלל על הפרט ועל הכלל 

ועזר לאנשים רבים. 

מסופר כי אחר פטירת המקובל ר' אברהם עדס, שתפילותיו 
עשו פירות תמיד ולא הושבו ריקם, היה הגאון ר' עזרא עטיה 
דואג בלבו, למי יפנו מעכשיו, מי יוכל לעתיר בעדם, וגילו 
לו בחלום: "לכו אל ר' יהושע שרבאני אשר נפתחו שערי 

שמיים לתפילותיו". 

בתקופת שלטון התורכי בארץ, גזר מושל העיר לפנות חלקים 
משכונת "בית ישראל" מתושביה כדי להפוך את האזור לשטח 
צבאי. תושבי המקום, וביניהם הרבה תלמידי חכמים וצדיקים 
ראו בדבר גזרה קשה בכך שיאלצו לגלות לשכונות מרוחקות 
ולהתנתק מאוירת חיי תורה וקדושה ששררה בשכונת בית-

ישראל. בצר להם פנו לר' יהושע בבקשה שיבטל את הגזרה 
על ידי שיעטיר בתפילותיו כלפי שמיא. רבי יהושע נאות לכך 
וביקש להודיע שביום פלוני יתאספו הקהל בביה"כ לביטול 

הגזרה. כשהתאסף הציבור בבית- הכנסת, ניגש הצדיק לפני 
התיבה והחל לומר עימם את תפילת 'והוא רחום' מתוך התחנון 
הנאמר בימי שני וחמישי. זמן קצר לאחר שסיימו תפילה זו, 
ירד הרב מהתיבה ופנה ללכת לדרכו. נדהמו הקהל, שהרי 
חשבו כי מצפה להם יום ארוך של תיקונים ותפילות. אל מול 
פני הקהל פנה אליהם הרב ואמר: "אל תדאגו. הגזרה כבר 
בוטלה!". לא חלפו ימים אחדים, והנה נודע כי אותו מושל 
רשע שגזר את הגזרה התנגש חזיתית בקיר ונמחץ למוות 
ברכבו החדש, בזמן שלמד לנהוג. בכך בטלה הגזרה וירד 

העניין מעל הפרק )אורח צדיקים(. 

באחת הפעמים, כשהיה בבית- "אור החיים" בעיר העתיקה, 
הכנסת התבודד עם בוראו והתפלל שיעזור לו לתת אוכל 
לעולליו, מפאת שמצבו היה דחוק ביותר. בהיותו סגור בחצר 
בית-הכנסת, נשען על מצחו, והנה רואה הוא אדם שלא מכירו, 
פותח את דלת החצר, נכנס ושם לו כסף בידו ויוצא ונעלם. 

באחד הימים נפוצה שמועה בין האברכים שהגאון החכם 
ר' יוסף חיים זצ"ל בכל מוצאי שבת זוכה לגילוי אליהו הנביא 
ולומד עמו, ולכן היה מסתגר בחדרו בעליה לבלי יוצא ובא, 
והיה כותב שם את חידושיו. החליטו האברכים לברר אם יש 
אמת בשמועה, וסיכמו ביניהם לשלוח את ר' יהושע שהיה 
נער והיה מבאי ביתו של הגאון )שזכה להיכנס לגאון בכל 
עת שיחפוץ, ללא צורך לבקש רשות תחילה(.  מצויד בקושיא 
חזקה, ויזרזוהו לילך אצלו במוצאי שבת ולהיכנס אצלו ישר 
בלא הודעה מוקדמת כדי שיזכה להציץ ולראות פני אליהו 
הנביא. הלך ר' יהושע וכשהגיע אל העלייה טיפס במהירות, 
בעודו במדרגות, יצא ר' יוסף חיים מתוך חדרו ואומר: "באשר 
לקושיה הזו והזו התירוץ הוא כזה וכזה". וישלחהו ולא אפשר 
בידו לראות את המתרחש בחדרו )הגר"א פנחסי בשם אביו 

ר' שמואל פנחסי(.

נסתלק בשבת קודש י"א טבת תשל"ב ציונו בהר-הזיתים 
בירושלים )סמוך לציונו של ר' יעקב חיים סופר(. זכותו יגן 

עלינו אמן.
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י"א טבת

רעיונות לכניסת שבת מוקדם ורגוע יש לשלוח למייל:
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

מוסיף והולך
רעיונות לכניסת שבת מוקדם ורגוע יש לשלוח למייל:
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

עצות מעשיות לקבלת שבת מוקדם

קניות                                                                                                                

מאד טוב להרבות בקניות לכבוד שבת אך לא ביום ו' אחה"צ, שאז 
ההידור הוא לנקוט במדיניות של: מה שיש – יש! ולא להתרחב עוד. 
הרצון להרבות בכבוד שבת שעות ספורות לפני השקיעה, מוכח בד"כ 
כגורם את ההפך מכבוד שבת וד"ל. השתדלו בכל היכולת להכין כל 
מה שאפשר ביום ה', החל משעות הערב.  )בדורות קודמים הרבה 
נשים לא ישנו בליל ו' כדי להספיק מה שצריך ולקבל שבת בזמן 
במנוחת הנפש( אך גם אז ,כדי לא להרגיש אחרי המון עבודה ש - 'לא 
הספקתי כלום' - רצוי מאד לעבוד לפי רשימה של מטלות שהוחלטו 
מראש, ולא לסטות מהן בשום אופן, ואז כבר ביום ו' לפנה"צ מרגישים 
באושר שבעצם הספיקו כל מה שצריך - הגם שתמיד יכול להיות יותר.

טלפון- זולל זמן.

הטלפון.                                                                  הוא  שבת'  'תוספת  של  הגדול  האויב  בדורינו, 
מלבד חוסר הריכוז שהוא גורם, הוא גם מביא כסדר מטלות חדשות 
שלא היו בתוכנית, חלקן כרוך בפעילות מעשית נוספת, וחלקן מביא 
בעקבותיו סבב שיחות נוסף )לדוגמא, לברר באיזה מנין בשכונה יש 
מפטיר /עמוד /עליה פנויים לאורח שיש לו יאצ"ט וכו' וכו'(.                                                             

ככלל, מטלות חדשות ש'צצות' ביום ו'- חיוביות ככל שיהיו - הן 
האוייב של השבת וכדאי מאד להתחמק מהן. ------------האורח 

שבדוגמא הנ"ל היה דואג ל'עמוד' / 'מפטיר' ביום ה' בלילה אם 
זה היה באמת חשוב לו. לכל הנ"ל האפשרות הטובה ביותר היא: 
ניתוק הטל. ב-שלוש שעות או בכל זמן קצוב אחר לפני שבת.                                                                                                               
מנסיון: תוך תקופה קצרה כל בני המשפחה והידידים מתרגלים 
שאין אצלכם טל. לפני שבת והם מעריכים את זה ולא לוקחים אישית.                                                                              

לסיכום, בימי שישי אחר חצות 'הנמיכו פרופיל' בכל מה שקשור 
ל'קשרי חוץ' שלכם, אפילו את אלו הקשורים לדבר מצווה, והתרכזו 

בעצמכם, במאמץ לטפח את השבת שלכם.

תפילת מנחה מוקדמת

אחד מהלחצים הגדולים של ע"ש הוא הצורך ''לכלול מנחה'' 
בתוך כל ההכנות, והתפילה נערכת בחטף ברגע האחרון, אחרי 

ש'הלחיצה' את כל אחה"צ של יום ו' )עדיין לא התפללתי...(.                                                                                                        
)למי שאין בזה  התפילה מראש בשעת צהריים 

סתירה למנהגו( גם נעשית ביישוב הדעת 
- וזה העיקר - וגם מוסיפה סייעתא 
דשמיא ומפחיתה לחץ נפשי מיותר.                                            

בע"ש,  לטבול  הנוהגים  לזה,  בנוסף 
כשמצמידים א"ז לתפילת מנחה מוקדמת, 

הכל אח"כ נראה אחרת, מלבד יישוב הדעת והצניעות 
המתאפשרים יותר במקווה לא דחוס, וד"ל. 

טיפ זהב:
מטלות 
חדשות 
ש'צצות' 
ביום ו'- 
חיוביות 

ככל 
שיהיו - הן 

האוייב 
של השבת 
וכדאי מאד 
להתחמק 

מהן
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אבוקדו, כזה טעים וכזה בריא אז בואו נתחיל:

האבוקדו שייך למשפחת השומנים ומכיל בתוכו כ- 20 
מינרלים שונים, לא סתם הוא נחשב למזון על.

אבוקדו הוא מקור טוב לאשלגן אפילו יותר מבננה האשלגן 
חשוב לבריאות הלב, הוא מסייע להפחית את לחץ הדם 
ולהפחית התכווצויות שרירים, הוא מגן מפני שבץ, מווסת ומאזן 
את הנוזלים בגוף, ואף יכול לסייע במניעת אוסטאופורוזיס, 
אבנים בכליות חולשה, עייפות, התכווצויות שרירים, בעיות 

בעיכול

רוב השומן באבוקדו מגיעה מחומצה אולאית – חומצת 
שומן חד בלתי רוויה שהיא גם המרכיב העיקרי של שמן זית. 
חומצה אולאית התגלתה במחקרים כמפחיתה דלקות בגוף, 

שדלקות בגוף אחראיות לרוב התחלואות.

אבוקדו מכיל גם כן סיבים תזונתיים סיבים תזונתיים, הם 
יכולים לתרום לירידה במשקל, למניעת עליות סוכר בדם 
אכילת אבוקדו מפחיתה סיכון לפתח מחלות לב וכלי דם. 
לכן, למרות שאבוקדו הוא ממשפחת השומנים הוא לא נחשב 

למאכל משמין, אלא להיפך.

כמו שאמרנו, מכיל האבוקדו מינרלים וויטמינים נוספים 
כגון: ויטמין K , אשלגן, ויטמין B5, ויטמין B6 ,ויטמין E, חומצה 

פולית, אבץ, מגנזיום, ברזל ועוד

כל כך שווה לצרוך אותו, במיוחד בשביל זה קיבצנו עבורכם 
דרכים מגוונות להכניס אותו לתפריט היומי שלכם:

אבוקדו טעים ככה, פשוט ככה, פלפל מלח לימון והוא 
מושלם, יכול גם לשמש כממרח על הלחם. אם בכל אופן בא 
לגוון איתו- נסו להכניס קוביות ממנו בסלט טבולה )בורגול( 

ובסלטים נוספים.

שייקים- האבוקדו תמיד יוסיף לשייק מרקם חלק והטעם 
לא מורגש יותר מידי, כך שזה ייתרון גדול למי שלא מחבב 

אבוקדו. הנה לכם שייק נחמד ובריא:- אננס, מנגו, 
אוכמניות, אבוקדו, וסילאן- תוכלו להמתיק לפי הטעם.

שמן אבוקדו- הוא נמכר בבקבוק זכוכית, ממש 
מזכיר את השמן זית, הוא מעולה לבישול 

ויש לו ייתרון על גבי שמנים אחרים 
מכיוון שחומצות השומן באבוקדו 

עמידות בפני חום, מה שהופך אותו 
לתחליף מעולה לשמן קנולה בטיגון.

אבוקדו בממרח שוקולד על עוגה? מפתיע, 
כן, אבל תנסו את זה: במעבד מזון- קקאו, סירופ 

מייפל/אבקת סוכר, ו- אבוקדו כתחליף לשמנת 
מתוקה/שמן.

בברכת בריאות איתנה

מעיין הבריאות
אקטואליה בנושא בריאות

דו
ק

בו
א
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מידה טובה

החינוך שטמון בברכת הבנים

בך יברך ישראל לאמור ישימך אלוהי-ם כאפרים וכמנשה" )בראשית מ"ח כ'( פירש"י 
"הבא לברך את בניו יברכם בברכתם, ויאמר איש לבנו "ישימך אלוהי-ם כאפרים 
וכמנשה". אם נתבונן בברכה זו שברך יעקב אבינו לנכדיו מנשה ואפרים, הרי שיש 
לתמוה בה?- מה ראה יעקב לבחור במנשה ואפרים משאר שבטים, שבהם יברך כל 
אב את בנו, ובהם יבורך ישראל? מה מיוחד בנכדים אלו משאר בניו ונכדיו?.. ואם 
נתבונן במעלתו של כל שבט ושבט נוכל לראות את הגדולה והמיוחדות שאפשר 
בהחלט להתברך בו. ובודאי שיעקב אבינו 
שהיה בעל רוח הקודש ובעל השגה, התכוון 
בכל מילה שאמר, והעביר מסר גדול בעבורנו 
ובעבור ילדינו שנזכה ללמוד ממעשיהם 

הטובים וממידותיהם הטובות.

ללמוד  שזכינו  מה  עפ"י  נבאר  ובס"ד 
בשיעורים בע"ה ומדברי רבנו הקדוש, שתי 
סיבות עיקריות לדבר: ראשית אם נתבונן 
שבטים.  שאר  של  וחינוכם  בגדילתם 
נראה כי זכו לגדול ולהתחנך בביתו ועל 
ברכיו של יעקב אבינו-בחיר האבות סמל 
ודוגמא חינוכית לכל מידה ומעלה טובה. 
בארץ הקודש ארץ ישראל, משחר ינקותם 

קדושה, טהרה ויראת שמים, ממילא כאשר ראו הילדים דוגמא שאפו אויר של 
אישית שזה אחד מעיקרי החינוך ובאוירה של קדושה,  לא פלא שזכו למה שזכו  

לגדול כאנשים כשרים וצדיקים.

אך לא כן אצל בני יוסף -מנשה ואפרים, שגדלו בארץ מצריים ארץ שכולה 
מלאה כפירות, טומאה, וע"ז, גדלו בסביבתם של אנשים רעים וחטאים, ואשר 
רוחות רעות נשבו סביבם, ויחד עם זאת זכו לגדול כאנשים כשרים וצדיקים, ולא 
הושפעו מהרוחות הזרות, בבנים אלו ראוי להתברך. כי הרי כל אב רצונו שבניו ילכו 
בדרך ה' ובדרך התורה הקד' ולא יושפעו משום רוח זרה שתישוב לידם בשוגג או 

במזיד, ולא מחברה רעה. 

ועוד נראה ללמוד מברכה זו שברכם: כאשר סיכל יעקב אבינו ע"ה את ידיו 
והניח יד ימין על ראש  אפרים- הבן הקטן, ויד שמאל על ראש מנשה-הבן הגדול, 
ועוד שהקדים את הקטן לגדול בכל הברכות באותו זמן התגלו באחים קדושים 
אלו מידות נאצלות. אפרים –כשראה את סבו יעקב מגדלו מעל אחיו הגדול ממנו 
בשנים לא רמו עיניו ולא גאה ליבו להגיד: "צדיק אני ממנו" וכיוצ"ב, אלא התחזק 

במידת הענווה, שכל מה שיש לו הכל בחסד חינם.

ולעומתו גם אחיו מנשה כשראה את אחיו הקטן שהוא בגדולתו, לא קינא בו ולו 
במעט, אלא שמח בהצלחתו בחי': "וראך ושמח בליבו" והסתכל בו בעין טובה, 

ושמח בחלקו שלו.

במידות נעלות אלו : הענווה שבאפרים, והעין טובה שבמנשה ראוי בהם לברך 
כל בן ישראל. 

וברכת הבנים- זו הברכה הטובה ביותר לכל אב כשמברכים את בניו שיהיו צדיקים, 
כמו שנאמר: "יברך את הנערים ויקרא בהם שמי ושם אבותי". 

וידוע הדבר שכל מי שיזכה לברך את בניו בכל ליל שבת בברכת הבנים : "ישימך..." 
יזכה שלא יצאו בניו ח"ו לתרבות רעה לעולם

ונסיים בדברי ברכה ותפילה יהי רצון שנזכה לראות את כל ילדי עם בית ישראל 
בכלל ילדינו הולכים בדרך ה', ובדרך רבינו הקדוש ומתברכים ברכת "ישימך אלוקים 

כאפרים וכמנשה" בכל הבחינות המשתמעות מכך, אמן!

כלי מלחמה

מהו הכלי של מלך המשיח ואיך נוכל אנחנו 
להשתמש בו?

רבי נחמן מברסלב כותב בליקוטי מוהר"ן בתורה ב'  שעיקר כלי 
זינו של המשיח היא התפילה בבחינת "בחרבי ובקשתי". ובפרשתינו 
יעקב אבינו מברך את השבטים. כל אחד מקבל את ברכת האב 
הצדיק וכשמגיע ליוסף הצדיק אומר לו "ואני נתתי לך שכם אחד על 
אחיך אשר לקחתי מיד האמורי בחרבי ובקשתי" ומתרגם אונקלוס 

"בחרבי ובקשתי" בצלותי- דהיינו תפילה ובבעותי- דהיינו בקשה.

ויש להבין מה הקשר בין חרב וקשת לתפילה ובקשה? התשובה 
מובאת בספרים כי בחרב וקשת יש כמה תכונות כי חרב במלחמה זה 
מקרוב וקשת זה מרחוק. ככל שמותחים יותר את החץ התוצאה יותר 

חזקה כך גם בתפילה ככל 
שאדם יותר משקיע ומאריך 
בה על כל דבר ודבר במיוחד 
מידה  לקנות  ברוחניות 
על  להתגבר  או  מסוימת 
תאווה אתה מושך יותר את 
החץ והתוצאה יותר מועלת. 
התפילה עולה מעלה מעלה 
ופועלת ישועה לטובה לזה 
אמר יעקב אבינו: קשת וחרב 
מרמז על מלחמת היצר הרע 
שבדרך הלוחמה נלחמים עם 
הקשת קודם ואח"כ מקרוב 
עם החרב אבל לגבי היצר 
הרע ששוכן בתוכנו, קודם 
המלחמה מקרוב. לזה אמר 
קודם חרב ואח"כ קשת כי 
צריך לשמר כל הזמן את 
התוצאה, לא לתת להיצר 
הרע להתקרב לקרר את 
הכח התפילה ולכן אמר לרבי 
נחמן מברסלב ש"עיקר כלי 
זינו של המשיח היא התפילה 

בבחינת "בחרבי ובקשתי" 

להתחבר  שנזכה  יה"ר 
ולהאמין בעבודת התפילה 
בשלמות, לדבר עם הבורא 
בשפה שלנו כמו שמדברים 
ולדעת  טוב  חבר  עם 

שהעבודה שלנו היא התפילה והתחינה לפני הבורא יתברך מתוך 
הודיה ואחר כך בקשה וכל תפילה חשובה ורצויה לפני הבורא. 
לזרוק את החץ של התפילה הכי רחוק שאפשר. עוד תפילה ועוד 
תפילה כי שום תפילה לא הולכת לאיבוד, הכל נשמר אצל ה' יתברך.

שבת שלום ומבורך לכל בית ישראל

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

העצמת 
המידות בראי 

הפרשה
הרב נתן ארוש

ניתן להזמין שיעור 
באזור מגוריכם:
02-5308000
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al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת וישב: משפחת רבינוביץ, ביתר עילית.

רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

בדיחות הדעתתודה

חתונה של תודה

תחילה, אומר תודה רבה על כל הסיפורים 
שאתם מפרסמים הם באמת מחזקים ונותנים 

חשק לומר תודה.

 אני מודה לבורא עולם שזיכה אותי לקרוא את 
עלון חוט של חסד ואת מדור 

הילדים.

גם לכם מגיע תודה! אשריכם 
שליחים  להיות  שזכיתם 
נאמנים לבורא עולם ולחזק 

את עם ישראל .

הסיפור שלי ארע בתקופה 
שהקורונה הייתה בעיצומה, 
אחותי סגרה ווארט עם בחור 
מצוין, השמחה הייתה גדולה.

בתוך השמחה הגדולה גילו אצלי לחץ 
תוך- גולגולתי מוגבר, והייתי מאושפזת בבית 

חולים שבועיים וכמה ימים.

בעקבות הקורונה שמחת האירוסין נדחתה, 
ולאחר הסגר הכבד נערכה השמחה.

באירוסין הייתי מאושפזת ולא נכחתי בשמחה 
של אחותי, אבל הודיתי לה' והאמנתי בכל ליבי 

שזה אך ורק לטובתי.

מבית החולים השתחררתי מספר ימים לפני 
מועד החתונה שהייתה בשיא הקורונה, בזמן שהיה 
מותר רק עשרים משתתפים, עשרה מהצד של 
הכלה ועשרה מצד החתן, מניין גברים בסך הכל.

מהצד שלנו הייתה בעיה קטנה, זה או 
שאני אשתתף או שגיסתי תשתתף, רציתי 
ממש להשתתף, הרי זו אחותי, לבסוף 
החלטתי לוותר, הרי גם כך אני חלשה 
וחולה אולי עדיף שלא אלך וגיסתי הלכה, 
אני נשארתי אצל השכנים שהם גם בני 

דודים ושמחתי עם אחותי מרחוק.

הייתי מאוכזבת אבל אמרתי תודה רבה 
לה' שאני חולה וחלשה, תודה רבה שאחותי 
מתחתנת, זה מאוד משמח ותודה שאני 

נשארתי בבית ושמחה בשמחתה מרחוק.

למחרת, לאחר החתונה, אחותי סיפרה לי בדרך 
אגב שמישהי התעלפה בחתונה. אני במצב ממש 
רגיש ואם הייתי נוכחת ורואה את זה היה חס 
וחלילה יכול לקרות לי משהו יותר חמור. אמרתי 
מייד מזמור לתודה, תודה לה' שלא השתתפתי 

בחתונה ולא קרה לי משהו יותר חמור.

אני עדיין מחלימה ומתאוששת, במעקבים מידי 
פעם, אבל לא מפסיקה להודות לה' על כל חסדו.

ידי משטרה. השוטר  נעצר על  זקן אחד 
שואל אותו: "אדוני, האם אתה  מודע למהירות 
המופרזת בה נסעת?" הזקן, בן השמונים ושלוש, 
מסביר  לשוטר: "כן, אני פשוט חייב להגיע  מהר 

לפני שאני אשכח לאן אני נוסע".
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בית ושמו בית ספר פרק יח' 
כאשר אנו יודעים שלילד יש בעיה מסוימת, שגורמת 
לו לא להגיע להישגים, צריך לאבחן אותה. ועליה צריך 
לעבוד נקודתית עד להעלמתה ולשילוב מקסימאלי 
של הילד במערכת בה הוא נמצא.  לכל ילד יש "בנק 
של הצלחות" שאיתו הוא צועד לכל אורך השנים 
בבית הספר, מהבנק הזה הוא מושך את המוטיבציה 
שלו להמשיך להתקדם ולהצליח. לעומת זאת, לילד 
המתקשה יש בנק של כישלונות: כישלון בכתיבה, 
בקריאה, בביצוע פעולות חשבוניות וכדו'.  ברחמי ה' 
מצאו מומחי החינוך בימינו פתרון לכל בעיה, רק צריך 
לאבחן ולהגדיר את הבעיה ולהתפלל לה' שנמצא את 
האדם הנכון שיעזור לילד לפתור אותה.  קשה??? 

בכלל לא!!! אז קדימה לעבודה.

קשיי למידה- קצת אינפורמציה.
לצורך ההשכלה, העתקתי מעט רקע שנבין על מה 
מדובר. אמנם לא כל המילים "בעברית שימושית" 
אבל בקריאה חוזרת נוכל בע"ה להבין. תלמידים 
"לקויי למידה", הם ילדים שיש להם קשיים ספציפיים 
)נקודתיים( ברכישת מיומנויות למידה בסיסיות כגון: 
קריאה, כתיבה או הבנה, וזאת עקב שיבושים בתהליכים 
קוגניטיביים שהבסיס המשוער להם הוא נוירולוגי. 
יכולתם האינטלקטואלית של ילדים אלו, ממוצעת 
בתפקודם  שונים  קשיים  מגלים  הם  אך  ומעלה, 
הקוגניטיבי )התחום הקוגניטיבי, כולל את תפקודי 
השפה והחשיבה, התמצאות במרחב ובזמן, תפקודי 
הזיכרון, הקשב והריכוז(, ביכולתם המוטורית ובתאום 
התנועתי-תפיסתי שלהם. לרבים מהם, יש קשיים 
בדרגות חומרה שונות גם בקשב ובריכוז, ולעיתים 
קרובות יש להם בעיות בהסתגלות למצבים המחייבים 

גמישות בתגובות ובחשיבה. 

קשיים רגשיים נלווים
פי  והלימודיים, מלווים על  הקשיים התפקודיים 
רוב, גם בבעיות רגשיות. הסיבה לכך, הם הכישלונות 
החוזרים ונשנים. ובנוסף, עקב התחושה של חוסר 
אונים, המובילים להתפתחות של דימוי עצמי נמוך 
וחרדות. המקור הדומיננטי לקשייהם אינו בנכות, ברמה 
שכלית נמוכה, בבעיות רגשיות ראשוניות ו/או בהשפעות 
סביבתיות, כגון: הבדלים תרבותיים והוראה לקויה או לא 
מספקת, אלא על רקע של שיבושים בתפקודי המוח.

ליקויי קשב וריכוז: 
ההגדרה המדויקת היא: ליקויים, ביכולת לבחור מתוך 
כלל הגירויים המופעלים בזמן נתון על האדם, גירויים 

רלוונטיים לסיטואציה נתונה להגיב עליהם. 
דעתו של ילד הסובל מליקויי קשב, מוסחת מן העניין 

המרכזי הנדון בזמן נתון. 
לדוגמא: יוסי יושב בכיתה מול המורה, באמצע שיעור 
דקדוק. המורה מלמד על "שמות עצם ושמות פועל" 
אך יוסי אינו שומע את כל ההסבר להבדל ביניהם. יוסי 
מוסח, עקב "גירוי חיצוני" של רעש נסיעת המכוניות 

בכביש בסמוך לכיתה. 
גם דודי חברו של יוסי לשולחן, שומע את הרעש. אך 
לדודי יש יכולת לבחור את הגירוי הרצוי- שזה דברי 
המורה על שמות עצם ופועל. גם דודי שומע את רעש 
המכוניות, אך מצליח להתעלם ממנו. ליוסי אין את 
האפשרות לבחור את הגירוי הרצוי. יוסי לא מצליח 

להתעלם מהרעש, ליוסי יש "בעיית קשב וריכוז". 

בעיה בקשב או בעיית התנהגות?
הבעיה בקשב וריכוז, מוצגת בדרך כלל גם כבעיית 
התנהגות, מאחר והילד אינו מבצע את המוטל עליו ואף 
מתנהג בצורה הפוכה או לא מתקבלת על הדעת, אפילו 
"שמסבירים לו אלף פעמים". אך הבעיה בפירוש, אינה 
בעיית התנהגות, היא בעצם בעיה אורגנית, הממוקמת 
במוח. ההפרעה בקשב וריכוז, היא תוצאה של האטה 
וחוסר עקביות בעיבוד האינפורמציה במוח. בדומה 
לליקויי למידה, הפרעה זו יכולה להופיע בילדים עם 
יכולות שכליות שונות, וגם בילדים מחוננים, גם בהם 
תהיה הפרעה בהבנה או בזכירה של אלמנטים מורכבים. 

קושי בקשב, הוא קושי במיקוד
חוסר הקשב, מתבטא בחוסר ארגון ונטייה ל"בלגן", 
חולמנות, שכחנות, קושי להתמקד בדברים והסחת דעת 
מהירה. לעיתים הילד יהיה רגוע מבחינה תנועתית, אך 
לא יהיה מרוכז. לעיתים ייראה כאילו אינו שומע או "כלא 
זוכר", וזאת משום, שלמעשה, בעיותיו הן בעיות בקשב 

ובגללן הוא אינו קולט חלק מהדברים שנאמרים לו.
חלק מהילדים הסובלים מהפרעת-קשב, סובלים 
בהמשך  מה שמחייב  כלשהו,  למידה  מליקוי  גם 
לשקול את הפנייתם להערכה במסגרות מתאימות. 
היפראקטיביות:  לעיתים רבות הפרעת הקשב, מלווה 
 ADHD  (Attention Deficit -בתנועתיות יתר המכונה

Hyperactivity Disorder) היפראקטיביות, היא 
תופעה התפתחותית הפוגעת בטווח הקשב והריכוז, 
ומתבטאת בחוסר איפוק, אימפולסיביות, קושי לציית 
לחוקים והוראות, קושי לשלוט בכעס או בתסכול ותנועה 
מתמדת. ההתמודדות של ההורים עם ילד היפראקטיבי 
היא מאוד קשה, מעייפת ומתישה. אך התמודדות זו 
קשה שבעתיים למורה בכיתה.  בד"כ מורים לתלמידים 
היפראקטיביים, מעדיפים לא להתמודד או אינם יכולים 
להתמודד עם הילד ומחייבים את ההורים "להרגיע" 
את הילד. לילדים אלו נדרשת הערכה מקצועית, 
לרוב ע"י מאבחן פרטי, ע"י אבחוני קשב ממוחשבים 
הניתנים ע"י רופאים נוירולוגים בקופ"ח או בשרות 
הפסיכולוגי החינוכי. לרפואה הקונבנציונאלית, ישנם 
תרופות לטיפול ולהרגעה, כמו ריטלין או קונצרטה. 
וכמובן גם הרפואה האלטרנטיבית ניזונת מבעיה זו. 

הורים רבים מתאמצים ומשקיעים מאות שקלים 
כל חודש, בניסיון לעזור לילד להירגע ולעיתים ללא 
מומחים,  שיטות,  מכונים,  ישנם  בימינו,  הצלחה. 
מאבחנים, מטפלים, תרופות טבעיות וטיפות פרחים 
ועוד ועוד. ובד"כ ההורים מתקשים להתאים לילד את 
הטיפול המתאים. גם לי יש קליניקת טיפול, אם אתם 
מעוניינים לעשות אבחון וטיפול פרטני, תתקשרו אלי, 

נקבע פגישה 0548-434-435
והוא  לכם,  אתן  משמעותי  אחד  טיפ  ובינתיים, 
"אחריות". לכל מקום שתלכו לטיפול, תדרשו אחריות. 
זאת אומרת, אנו נדרוש את כספינו, במידה והטיפול 

לא יעבוד.

מודעות ובחירת טיפול
במסגרת המאמרים הבאים, נעסוק בתחילה בהעלאת 
המודעות והסבר הבעיה ורק אח"כ באפשרויות לטיפולה 
ובמיוחד בנושא הקשב, הריכוז והיפראקטיביות, שישנן 
שיטות טיפול רבות וגם למו"ר הרב שלום ארוש שליט"א 
יש דעה ברורה בכל הנושא של טיפול תרופתי בבעיות 

קשב.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש לעילוי נשמת

יפה בת אסתר ז"ל

חיים בן צדוק צפר ז"ל

להקדשת העלון: 02-5308000
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